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 المستخلص

، تحتوي بمقدمةفقد افتُتِحت الرسالة : وبعد, والصلاة والسلام على مَن لا نبي بعده, الحمد لله وحده

بيان القواعد والضوابط الفقهية التي أحال إليها المصنف الفروعَ  وهي, مشكلة البحث: على

, من الكتابوهو جمع القواعد والضوابط الفقهية في الجزء المقرَّر , والهدف من الدراسة, الفقهية

 ,والمنهج العام ,الدراسات السابقةو ,ة البحثهميأو. بحيث يسهل على الباحثين الوقوف عليها

في  :كالتاليبيانه و  ,والمنهج الخاص بالقواعد والضوابط,وهو منهج استقرائي تحليلي استنباطي

وإذا حصل تغيير , فقط( الجزء والصفحة)ذِكْر القاعدة أو الضابط دون تغيير يوَثِّق في الحاشية  حالة

توثيق القواعد . مع ذكر الصياغة التي أوردها المؤلف في كتابه( الجزء والصفحة)يُوَثِّق في الحاشية  

, الضابط دراسة موجزةدراسة القاعدة أو . وكتب المذهب الحنبلي, والضوابط من كتب القواعد الفقهية

ثم ذكر , بيان معنى القاعدة أو الضابط: بيانه كما يلي, وقد جُعل في دراستها قالبًا موحدًا, مختصرة

, وكتابه صاحب الشرحب التعريف: الأول، وفيه ثلاثة مباحث؛ التمهيدثم  .ثم ذكر الفروع, الأدلة

الفصل ثم  ,بالقواعد والضوابط الفقهية التعريف: الثالث ,وكتابهصاحب المتن ب التعريف: الثاني

ثم , ق عليهافَالقواعد المتَّ: الفصل الثانيثم , وما يندرج تحتها من قواعد, القواعد الكبرى :الأول

وتتضمن  :الخاتمةثم , الفقهية الضوابط :الفصل الرابعثم , ف فيهاالقواعد المختلَ: الفصل الثالث

المستخرجة الضوابط الفقهية بلغ عدد القواعد و: فالأول: أما النتائج, أبرز النتائج والتوصيات

الشرح الوحيد المكتمل  بأنه" مطالب أولي النهى"يمتاز كتاب : والثاني .ن قاعدةً وضابطًاوأربع

فهي  :وأما التوصيات .لمرعي الكرمي" غاية المنتهى"معتمد في المذهب الحنبلي وهو لكتاب جليل 

 الحنبلي إذ يمتاز بسهولة العبارة مقارنة بكتب المذهب, أولي النهى وذلك بقراءته طالبالعناية بكتاب م

, ةأدلة كثيرو, ومقاصدية, بتكثيف البحوث العلمية فيه؛ إذ يحتوي على قواعد أصوليةو, الأخرى



, الأحاديثو, الآياتو, والمراجع, الموضوعات :لما يلي الفهارسثم  .وترجيحات للمؤلف

 . الضوابطو, القواعدو, غريب الألفاظو, الأعلامو
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Abstract 

Praise be to God alone , prayers and peace be upon Muhammad, the 

Messenger of Allah This Dissertation  was opened with an introduction 

containing: Search dilemma  is a statement of the rules and jurisprudential 

controls to which the classifier referred the jurisprudence branches to it . 

Objective of the study: Is the collection of rules and doctrinal controls in 

the scheduled part of the book. So that it is easier for researchers to stand 

on it. Objective of the study:Is the collection of rules and jurisprudential 

controls in the scheduled part of the book , so that it is easier for 

researchers to stand on it , the importance of research and   previous studies 

and the methodology is an inductive, analytical and deductive. then boot, 

consists of three probes: The first :  is the definition of the author and his 

book. Second: the definition of the owner of the text and his book. Third: 

the definition of rules and disciplines jurisprudence. Then chapter I: great 

rules, rules that fall under them. Chapter II: agreed rules, then chapter 

three: the different rules, then chapter IV: jurisprudential controls, then the 

conclusion: contains the most important findings and recommendations. 

Results : The first: the rules and jurisprudence controls  extracted reached 

forty rule  and control. Second: The book"  Demands of Mindful "  is the 

only complete explanation for the book of great accredited in the Hanbali 

doctrine , It is the book "Intention of End " by Mari Al-Karmi. 

Recommendations: Taking care of the book "  Demands of Mindful " so 

that interest in reading which  is easy in  phrase compared to other Hanbali 

books. Intensifying scientific researches , where it contains fundamentalist, 

and goals ,  rules, and many guides, and the author's assumptions. Indexes 

of topics, references, verses, conversations, Names, strange words, rules 

and controls. 

 
 


